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Met een nieuwe naam wil  

Den Haag het noordwestelijke  
deel van de binnenstad 

nationaal en internationaal  
gaan promoten



‘D

tekst Erik de Boer

e eerste officiële aanduiding van de nieuwe 
naam Museumkwartier wordt bevestigd aan 
de nieuwe parkeergarage, die momenteel 
wordt gebouwd onder het Toernooiveld en 
het Lange Voorhout. De werknaam van het 
project was Toernooiveldgarage. Als eind 
december de eerste auto onder de slagboom 
doorrijdt, zal hij het bord met de naam 
Garage Museumkwartier passeren. Daarmee 
worden voor het eerst de ambities zichtbaar 
die de stad heeft met de historische kern in 
de binnenstad.
Museumkwartier is de naam waaronder de 
gemeente Den Haag het noordwestelijke deel 
van de binnenstad nationaal en internatio-
naal gaat promoten. ‘Wij zoeken een icoon 
voor de binnenstad, iets unieks, zodat 
we meer toeristen kunnen verwelkomen. 
Toerisme is per slot van rekening in termen 

van omzet de tweede economische sector 
van de stad’, zegt Karsten Klein, wethouder 
Economische Zaken. ‘Het Lange Voorhout 
en omgeving is het mooiste stukje Den Haag, 
misschien wel de mooiste buurt in Europa. 
We willen het karakter van dit gebied ver-
sterken en de nu al prachtige buitenruimte 
verfraaien en combineren met museale 
attracties.’

Cultuurtoerisme
Daarnaast is de ligging van het Museumkwar-
tier ideaal voor een andere doelstelling van 
de stad, namelijk om het cultuurtoerisme 
meer te ontwikkelen. Dan is het handig dat 
de luxury shopper die tot dezelfde doelgroep 
behoort om de hoek winkelt, namelijk in de 
Hoogstraat en het Noordeinde. ‘Daarmee ligt 
het beoogde cluster van musea en andere 

culturele functies in het verlengde van een 
hoogwaardig winkelgebied’, zegt Madelon 
Martens, projectleider van het Museumkwar-
tier bij de gemeente. Dat is een gegeven waar 
directeur Bureau Binnenstad Ad Dekkers 
heel enthousiast van wordt.
Het laden van het merk ‘Museumkwartier’ 
hoeft niet vanaf de start te gebeuren. Er 
zijn in de triangel al een respectabel aantal 
musea en culturele instellingen die bekend-
heid genieten. In een wandeling van een 
paar minuten loop je vanaf het Binnenhof 
langs het Mauritshuis, het Haag Historisch 
Museum, Escher in het Paleis, Pulchri 
Studio, Diligentia, de Gevangenpoort en 
Galerij Willem V, Meermanno en Theater 
Pepijn. Maak je de lus rond via de Lange 
Vijverberg, dan kun je ook bij museum 
Bredius een kijkje nemen. En dan heb je 
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trekker
Na ruim een eeuw krijgt het gebied tussen 

het Mauritshuis aan het Plein en het gebouw 
van de Raad van State aan de Kneuterdijk in 
Den Haag de aanduiding waar het eigenlijk al 
sinds 1913 recht op heeft: Museumkwartier.

Karsten Klein, 
wethouder 

Economische Zaken, 
Den Haag
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de Koninklijke Schouwburg aan het Korte 
Voorhout en het Nationale Toneel om de 
hoek in de Schouwburgstraat gemakshalve 
rechts laten liggen.

Icoon
Het Museumkwartier-in-wording heeft 
echter nog een icoon nodig, ‘een diamant 
in de juiste zetting’, zoals een ambtelijke 
notitie vermeldt, waardoor het een internati-
onale uitstraling zal krijgen. De ambitie liegt 
er niet om. De betrokken partijen zien het 
liefst dat het Haagse Museumkwartier wordt 
opgenomen in het illustere rijtje van het 
MuseumsQuartier in Wenen, Museumsinsel 
in Berlijn, Balboa Park in San Diego en de 

Museum Mile in New York. Dat icoon komt 
binnen afzienbare tijd beschikbaar. Precies 
in het hart van het Museumkwartier-in- 
wording ligt de Amerikaanse ambassade, en 
dit gebouw moet het icoon worden van het 
nieuwe Museumkwartier. Momenteel wordt 
druk gebouwd aan een nieuwe ambassade 
voor de VS in het bosgebied tussen Den 
Haag en Wassenaar. 
Eind dit jaar zullen de Amerikaanse officials 
waarschijnlijk laten weten wanneer zij het 
Lange Voorhout zullen verlaten. Dat zal 
ergens in 2017 zijn. 
De ambassade is gebouwd in 1959, naar 
het ontwerp van de Hongaars-Amerikaanse 
architect Marcel Breuer (1902–1981). 

Het was destijds voor veel Hagenaars een 
schokkende ervaring om tegenover de Stads-
schouwburg dit voor die tijd ultramoderne 
pand te zien verrijzen. 
Nog steeds roept het pand felle reacties op. 
De een verguist het, de ander heeft er grote 
bewondering voor, maar het is onbetwist-
baar dat het ambassadegebouw een unieke 
vormgeving kent. 

Escher Museum
Als het straks is ontdaan van alle ontsie-
rende betonblokken, hekken en andere 
beveiligingsmaatregelen blijft een bijzonder 
gebouw achter, dat ideaal is voor een 
museum- en hotelfunctie. ‘Dat vonden ze bij 

het Gemeentemuseum ook’, zegt wethouder 
Klein. ‘Sterker nog, de bijna wiskundig 
berekende vormgeving en de vlakvulling die 
Breuer heeft doorgevoerd op de gevel maken 
het tot een gebouw dat uitermate geschikt 
is voor de collectie van een graficus die het 
werken met vlakken tot hoofdmotief heeft 
verheven. Het was dan ook het museum 
dat de gemeente benaderde met het idee de 
Escher-collectie hier onder te brengen.’ Als 
het aan het museum ligt, wordt het ambas-
sadegebouw ingericht als het M.C. Escher 
Museum, inclusief een bijzonder bouti-
que-hotel. Hier wordt door de gemeente 
nader onderzoek naar gedaan.
De werken van Escher zijn in handen van 

de gemeente en ondergebracht bij het Haags 
Gemeentemuseum. Door de toestroom 
van bezoekers heeft de collectie in 2002 
een eigen plek gekregen in het Paleis aan 
het Lange Voorhout, 100 meter verwijderd 
van de ambassade. De stroom bezoekers 
overstijgt momenteel echter de capaciteit 
die het Paleis kan verwerken.

Teruggeven aan de stad
De gemeente zag van het begin af aan een 
mogelijkheid om iets bijzonders te doen 
met het gebouw van Breuer. De vroegere 
burgemeester Deetman sprak al de wens uit 
het ooit terug te kunnen geven aan de stad. 
Met een museale invulling zou het een 
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bijzondere plek in de binnenstad krijgen. De 
hele planvorming over het Museumkwartier 
is ingegeven door deze kans.
Begin dit jaar heeft het college van B&W 
besloten de voorkeursvariant muse-
um-plus-hotel nader uit te werken. In de 
variant dat de Escher-collectie doorschuift 
naar het ambassadegebouw ontstaat in het 
Paleis Lange Voorhout de mogelijkheid een 
andere museale topcollectie te huisves-
ten. Hier zijn de Haagse kringen minder 
uitgesproken over. Marcel Westerdiep, 
directeur van Escher in het Paleis, ziet veel 
in de mogelijkheid de eveneens bijzondere 
collectie Delfts blauw van het Gemeente- 
museum in het paleis te huisvesten. Anderen 
zien meer iets in het thema Koninklijk 

en brengen de Delfts blauwe collectie bij 
voorkeur onder in een van de andere histori-
sche panden die beschikbaar zijn of binnen 
afzienbare tijd leeg komen. 
Volgens Rob Nederlof, ceo van ontwikkelaar 
Maasstede, die bezitter is van een aantal 
panden in het Museumkwartier, zijn de 
panden in het algemeen goed geschikt voor 
museale functies. Maasstede is zelf eigenaar 
van onder meer het hoekpand Kneuterdijk 
15/Lange Voorhout 1 en heeft geprobeerd 
het Literatuurmuseum in dit pand onder te 
brengen. ‘Dat is helaas niet gelukt, omdat 
ons pand te klein is. Het zou natuurlijk 
prachtig zijn geweest om het Literatuur 
Museum ook in het Museumkwartier te 
huisvesten. Het museum heeft echter een 

grote archiefruimte nodig, en die ruimte is 
er niet in het gebouw.’

Gemeente als coördinator
Wethouder Klein ziet de ontwikkeling van 
het Museumkwartier tot stand komen in 
hechte samenwerking van gemeente, musea, 
culturele instellingen, andere gemeentelijke 
en rijksinstanties en met marktpartijen 
als Maasstede. De rol van coördinator en 
regisseur is door de omstandigheden ook 
wel een beetje afgedwongen, constateert 
Klein: ‘Terwijl de gemeente Rotterdam in 
de binnenstad veel vastgoed in bezit heeft, 
heeft de gemeente Den Haag bijna niets. 
Het is voor ons belangrijk dat er voldoende 
middelen zijn voor strategisch locatiebeleid. 

MusEuM dE 
GEvAnGEn-
poorT 
Foto John Verbruggen

pAlEIs lAnGE 
voorhouT

met de 
tentoonstelling 

Escher in het 
Paleis

Foto John 
Verbruggen

hET lAnGE 
voorhouT
met links Des Indes 
en rechts Escher in 
het Paleis
Foto John Verbruggen

Volgens het college van B&W valt 
voor het investeren van geld en 
mankracht in het Museumkwartier 
een gezonde business case op te 
bouwen. Het baseert zich daarbij 
op een economische impactstudie 
van Deloitte van november 2015 
in opdracht van de gemeente. De 
combinatie van Escher museum en 
hotel in het gebouw van de Ame-
rikaanse ambassade zal volgens 
Deloitte een stroom van 225.000 
bezoekers per jaar trekken. De 
nieuwe museale collectie die in het 
Paleis komt, trekt nog eens 90.000 
bezoekers. Gezamenlijk zorgt dit 
voor een jaarlijkse economische 
impact van € 20,8 mln en biedt 
het werk aan bijna 300 FTE. Het 
rapport meldt dat het nieuwe 
museum met hotel ruim € 10 mln 
tot zelfs € 24,4 mln kan bijdragen 
bij aan de Haagse economie.
De studie benoemt ook drie 
uitstralingseffecten van de opening 
van het museum in combinatie 
met het hotel. In de eerste plaats 
krijgt de cultuurpropositie in de 
hele binnenstad een substantiële 
opleving en trekt dit ook extra 
bezoekers aan, mede omdat er 
ook meer bezoekers uit het hogere 
segment worden verwacht.
In de tweede plaats geeft de nieuwe 
invulling van het huidige gebouw 
van de Amerikaanse ambassade 
een stimulans aan de gemiddelde 
waarde van het vastgoed in de 
omgeving, een effect dat Deloitte 
schat op ruim € 2 mln.
Tot slot is het volgens de opstellers 
van de impactstudie plausibel te 
veronderstellen dat de versterking 
van het museale cluster in de 
historische kern van de binnenstad 
zorgt voor een verbetering van het 
vestigingsklimaat in het algemeen 
en voor internationale bedrijven, 
detailhandel, horeca en hoger 
opgeleiden in het bijzonder.

De  
cijferS 

van 
Deloitte

Vanuit de gemeente proberen wij het idee 
en de planvorming aan te jagen, maar 
wij gaan het museumhotel uiteraard niet 
zelf exploiteren. Onze rol is om partijen 
te verbinden gedurende het traject. We 
proberen met eigenaren van panden te 
praten voordat er iets aan de hand is. We 
willen graag functies op beperkte schaal 
toevoegen aan het gebied, zoals specifieke 
hotelfuncties of winkelfuncties. Dat doen 
we heel pro-actief in de hele stad. Dat doen 
we dus ook met het gebied rond het Lange 
Voorhout’, aldus Klein. ‘De ambitie is Den 
Haag een grotere attractiewaarde te geven, 
en daar hebben zowel publieke als private 
partijen baat bij.’ •

‘onze 
ambitie is 
Den Haag 
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kröller- 
Müller op 
Het lange 
voorHout

hET lAnGE 
voorhouT, 
MonuMEnTEn, 
MEnsEn En MAChT 
Enkele pagina's uit 
het boek van Thera 
Wijsenbeek-Olthuis 

Er is mogelijk geen enthousiaster 
pleitbezorger voor het Museum-
kwartier-initiatief te vinden aan 
de kant van de private sector 
dan Rob Nederlof. Nederlof is ceo 
van het in Rotterdam gevestigde 
Maasstede, het vastgoedbedrijf 
dat hij onder andere samen met 
zonen Robert en Tim aanvoert. 
We spreken de familie in een van 
de panden in het Museumkwartier 
die Maasstede in portefeuille 
heeft, het hoekpand Kneuterdijk 
15/Lange Voorhout 1. ‘Het is 
volledig terecht dat het Museum-
kwartier het Lange Voorhout als 
kern heeft. Hier, uitgerekend 
in dit pand, is namelijk de 
eerste museale collectie van het 
Kröller-Müller museum tentoon- 
gesteld’, vertelt hij.
Op een stoffige werktafel schuift 
hij de plastic koffiebekertjes en 
bouwtekeningen aan de kant en 
slaat hij een dik boek open. Het 
heeft als titel Het Lange Voorhout, 
Monumenten, Mensen en Macht, 
onder redactie van Thera Wijsen-
beek-Olthuis, en vertelt de rijk 
geïllustreerde geschiedenis van 
deze statige laan. ‘Kijk, hier staat 
het.’ Bladzijde 217, onder het 
kopje Het Kröller-Müller museum 
op Lange Voorhout 1–3: ‘De 
gebruikelijke constatering dat het 
Kröller-Müller Museum sinds 1938 
bestaat, is waar en onwaar. Zij is 
waar in die zin dat het inderdaad 
in 1938 was, om precies te zijn 
op 13 juli van dat jaar, dat het als 
Rijksmuseum te Otterloo werd 
geopend. Maar na een schriftelijke 

aanvraag konden belangstellenden 
de collectie al rond 1913 op het 
Lange Voorhout nr. 1–3 bekijken. 
Daarom begon in mijn optiek de 
geschiedenis van het museum 
in 1913’, schrijft Thera Wijsen-
beek-Olthuis.
Deze constatering werd in later 
boeken overgenomen. In 1927 
verscheen in Baedekers Reise-
handbuch een beschrijving van 
wat hier het Museum Kröller, 
Lange Voorhout 1 genoemd werd. 
De bezoeker kon hier met name 
de collectie schilderijen van 
Vincent van Gogh al bewonderen. 
‘Lange Voorhout 1 was geen 
statisch museum’, aldus de auteur. 
‘In de beginjaren werden geregeld 
werken gewisseld die nu eens bij 
de Kröllers thuis en dan weer op 
het Lange Voorhout te zien waren. 
Ook de continue stroom van 
aanwinsten gaf goede aanleidin-
gen om de presentatie steeds weer 
bij te stellen. Zo organiseerde 
zij (Hélène Kröller, EdB) op het 
Voorhout een tentoonstelling over 
Vincent van Gogh, die bezoekers 
uit de hele wereld trok.’
De auteur merkt overigens ook op 
dat het opvallend is ‘hoe grondig 
de sporen zijn uitgewist die de 
Kröllers in Den Haag hebben 
nagelaten’.
Rob Nederlof: ‘Het zou eigenlijk 
mooi zijn als we hier weer iets 
met Kröller-Müller zouden 
kunnen doen. Misschien vinden 
ze het wel interessant om een 
deel van hun werken weer in het 
Museumkwartier te laten zien.’ •
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tekst Erik de Boer

Marcel weSterDiep 
 & Marco van Baalen

MuSeuM- 
Directeuren 

zien volop 
kanSen

Museumdirecteuren Marcel Westerdiep en 
Marco van Baalen zijn blij met de plannen 

voor het Museumkwartier. ‘Dit is een unieke 
kans om het gebied te branden en een 
grote stimulans voor onze collecties.’

hET hAAGs  
hIsTorIsCh 

MusEuM AAn 
dE korTE 

VijVerberg 
Foto John Verbruggen

EsChEr  
MusEuM  
In hET pAlEIs  
AAn hET  
lAnGE 
voorhouT
Foto John Verbruggen

Marcel Wester-
diep, directeur 

van Escher in het 
Paleis aan het 

Lange Voorhout
Foto Karen Veldkamp

Marco van Baalen, 
directeur van de 
Stichting Haags 
Historisch Museum
Foto Arenda Oomen
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het merk 
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kwartier echt 
wilt laden, 

moet je 
waarde aan 
het gebied 
toevoegen’

 winter 2016 Locus  2524 MuSeuMDirecteuren

speciaL
Den Haag 
MuSeuM 

kwartier

lleen al het feit dat je in je 
internationale marketing kunt 
zeggen dat je als stad een Muse-
umkwartier hebt, helpt al in de 
beeldvorming over de stad. Een 
Museumkwartier rond het Lange 
Voorhout is de beste locatie. Het 
Lange Voorhout is misschien wel 
de mooiste laan van Nederland, 
en er zijn maar weinig mensen 
die hiervan genieten. Dat kan 
en moet anders’, aldus Marcel 
Westerdiep, directeur van Escher 
in het Paleis aan het Lange 
Voorhout.
Hij is ook de motor achter 
het idee om de Amerikaanse 
ambassade straks door te 
ontwikkelen naar een Escher 
Museum van internationaal 

niveau met hotel. ‘Ik wil hier 
dolgraag het werk van Escher 
presenteren op een volstrekt 
nieuwe manier, zodat je de 
collectie die we hebben als 
het ware op een Escheriaanse 
manier kunt beleven, zonder dat 
het een kermisattractie wordt.’
In de wereld bestaan zes 
complete collecties van het werk 
van Escher, en Den Haag bezit 
er een van. Escher heeft voor 
grafiek gekozen, omdat hij zijn 
werk wilde delen. Als hij dat 
niet zou willen, had hij beter 
schilder kunnen worden, vertelt 
Westerdiep. ‘Dus wat mij betreft 
kunnen er niet genoeg bezoekers 
komen.’

Eenmalige kans
Het Paleis aan het Lange 
Voorhout is in 1992 door 
prinses Juliana aan de gemeente 
verkocht op voorwaarde dat 
het een culturele invulling zou 
krijgen. Sinds 2002 is hier dus 
de Escher-collectie van het 
Gemeentemuseum te zien.
Inmiddels loopt het Paleis 
tegen zijn grenzen aan. In de 
afgelopen zeven jaar is het 
aantal bezoekers verdubbeld 
naar 140.000 per jaar. De helft 
komt uit het buitenland. Het 
feit dat het ambassadegebouw 
beschikbaar komt, biedt volgens 
Westerdiep een eenmalige kans 
de huisvesting van de collectie 
op internationaal niveau te 

brengen. Het gebouw van Breuer, 
een tijdgenoot van Escher, past 
bij uitstek bij zijn werk. Met de 
vele kleine raampjes is de licht-
opbrengst binnen toereikend.
Dat de gemeente zo openstaat 
voor de combinatie van Escher 
Museum en hotel biedt volgens 
Westerdiep nieuwe kansen. 
‘Ik hoop dat de gemeente een 
exploitant van het hotel en het 
eveneens geplande grand café 
kan vinden die de inrichting ook 
afstemt op het thema Escher’, 
zegt hij. Het Paleis zou wat 
hem betreft dan de nieuwe plek 
kunnen worden voor de collectie 
Delfts blauw die het Gemeente-
museum ook in bezit heeft. 

stimulans
Ook Marco van Baalen ziet het 
vertrek van de Amerikaanse 
ambassade als een unieke kans 
om het gebied te branden tot 
Museumkwartier. Van Baalen is 
directeur van de Stichting Haags 
Historisch Museum. Hierin 
zijn het gelijknamige museum 
aan de Korte Vijverberg en het 
museum Gevangenpoort aan 
het Buitenhof ondergebracht. 
‘Maar als je het merk Museum-
kwartier echt wilt laden, dan 
moet je waarde aan het gebied 
toevoegen.’
Hij vindt het interessant dat het 
thema Museumkwartier vanuit 
de economische hoek van de 
gemeente wordt aangezwengeld. 

‘Een heel goede ontwikkeling. 
Cultuur kan een boost geven aan 
de Haagse economie.’
Voor zijn eigen museum zal het 
promoten van het Museumkwar-
tier ook een grote stimulans zijn, 
meent Van Baalen. Er wordt op 
dit moment nagedacht of uitbrei-
ding naar een ander pand in de 
buurt haalbaar is. Hij verwacht 
meer bezoekers en heeft dan ook 
meer plek nodig. Het huidige 
pand verlaten is overigens geen 
optie. ‘Het is het enige pand dat 
de gemeente heeft aan de Korte 
Vijverberg en we zitten natuur-
lijk zeer strategisch tussen het 
Mauritshuis en Binnenhof aan de 
ene kant en het Lange Voorhout 
aan de andere kant.’ •



acHter De ScHerMen

De  
gang- 

MakerS  
van Het  
MuSeuM- 
kwartier

De gemeente Den Haag zet 
zwaar in op de ontwikkeling 

van het Museumkwartier. 
Verschillende medewerkers van 
het stadhuis houden zich bezig 
met de planvorming, het leggen 
van contacten met museale en 
culturele instellingen, het aan 

tafel krijgen van alle belangheb-
benden, de betrokken partijen en 
inwoners en met het versnellen 
van procedures als dat nodig is. 
In dit artikel vier gangmakers 

aan het woord.

tekst Erik de Boer

Max  
jeleniewSki

‘ons  
voorbeeld 

doet  
hopelijk 
volgen’

Om de bezoekers 
het Museumkwar-
tier in te trekken 

en ze er ook langer 
vast te houden, 

wordt de buiten-
ruimte aangepakt 
en geïnvesteerd 
in de looproutes.

M
ax Jeleniewski, 
manager Binnenstad 
van de Dienst Stede-
lijke Ontwikkeling, 

vindt het project Museumkwar-
tier erg spannend. ‘We hebben 
het hier over het ontwikkelen 
van de historische binnenstad, 
maar tegelijkertijd ontwikkelen 
we een nieuw stadscentrum. 
Dus terwijl in Amsterdam alles 
historisch is en in Rotterdam 
alles nieuw, proberen wij hier 
het historische met het moderne 
te verbinden.’
Sinds de eeuwwisseling is de 
gemeente actief bezig met de 
binnenstad, met het doel Den 
Haag beter op de kaart te zetten 
bij bezoekers. In 2000 kwam 
het eerste Binnenstadsplan 
uit. Dat liep tot 2010. Daar is 
in de woorden van Jeleniewski 
veel drive en enthousiasme uit 
voortgekomen, dat de basis 
vormt voor het vervolgplan Naar 
een Complete Binnenstad voor 
de periode tot 2020. Hierin zijn 
onder meer de uitgangspunten 
van het Museumkwartier 
gedefinieerd. Jeleniewski: ‘Er 

komen nu een aantal zaken 
samen. We hebben een grote 
ruimtelijke opgave op het gebied 
van woningbouw. We hebben 
musea die uit hun jasje groeien 
en we willen de verblijfsduur 
in het gebied verlengen. We 
volgen dezelfde lijn als met het 
Spui. We hadden het Koninklijk 
Conservatorium, dat niet op 
de beste plek in de stad zat, 
en dat is een van de redenen 
waarom we muziekonderwijs en 
cultuur samenbrengen op het 
Spui. Daar hebben we straks het 
conservatorium, het Theater 
aan ’t Spui, de Nieuwe Kerk en 
het Muziek- en Danstheater. Dat 
wordt dus het culturele hart van 
de stad. Zo willen we ook dat er 
op de plek van de vrijkomende 
Amerikaanse ambassade iets 
gaat gebeuren. Het is in feite 
de mooiste plek van de stad; 
daar willen we iets mee. Dan 
moet je niet alleen een museum 
neerzetten, maar je wilt ook dat 
er ’s avonds meer dynamiek en 
levendigheid is. Daarin past ook 
de bouw van de parkeergarage 
onder het Tournooiveld, de 

MaDelon 
MartenS

‘kansen 
nu  

benutten’

in het Museum-
kwartier moet 

een goede balans 
blijven tussen de 

bezoekersfunctie en 
de bewonersfunctie. 

‘we willen meer 
levendigheid, maar 
geen Amsterdamse 

taferelen!’

‘D
e gemeente heeft 
een aantal doelstel-
lingen voor ogen 
die betrekking 

hebben op het gebied en die 
samenkomen in het project 
Museumkwartier.’ Aan het  
woord is Madelon Martens, 
beleidsadviseur Economie bij de 
Dienst Stedelijke Ontwikkeling. 
In deze hoedanigheid is zij 
projectleider van het Museum- 
kwartier. ‘We hebben het hier 
over het vergroten van het 
aantal bezoekers, het versterken 
van de schakelfunctie van het 
Lange Voorhout met de andere 
gebieden in de binnenstad en het 
brengen van meer levendigheid 
in het gebied. Maar we willen 
natuurlijk geen Amsterdamse 
taferelen!’ 
Het moet in de ogen van Martens 

een gebied worden waar een 
aangenaam verblijfsklimaat 
heerst, en dat is onder andere 
mogelijk door op heel beperkte 
schaal ook andere functies toe te 
voegen.
Daarom is een van de taken 
van Martens het organiseren 
van een goed en gestructureerd 
overleg met alle betrokken 
partijen, bedrijven, bewoners, 
de musea en de overige culturele 
instellingen. ‘De gemeente heeft 
toerisme hoog in het vaandel 
staan, maar het bewaren van de 
balans tussen alle verschillende 
belangen is het allerbelangrijkst. 
Er moet een goede balans blijven 
tussen de bezoekersfunctie en 
de bewonersfunctie. Daar zullen 
we voor moeten waken. Mijn 
taak is dan ook intern en extern 
goede verbindingen te leggen 

en de samenwerking tussen alle 
betrokken partijen te bevorde-
ren.’
Een factor die ook een rol 
speelt bij de versterking van het 
sfeergebied Museumkwartier 
is de aanstaande verbouwing 
van het Binnenhof in 2020. 
‘We moeten ervoor zorgen dat 
deze verbouwing niet leidt tot 
een lager bezoekersaantal. De 
loopstromen van bezoekers van 
de winkelkern via het Binnenhof 
naar het Lange Voorhout en de 
winkels in de achterliggende 
Denneweg worden nu al onder-
benut, en dat moet niet verder 
inzakken. We moeten daar iets 
tegenoverstellen.’ •

Max  
Jeleniewski

Foto Karen Veldkamp

Madelon Martens
Foto Karen Veldkamp
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ningen en de externe marke-
tingorganisatie.
Voor het Museumkwartier is het 
haar taak nieuwe formules te 
vinden die kunnen bijdragen aan 
het vergroten van de levendig-
heid en de toeristische waarde 
van het gebied. ‘We willen 
zorgen voor gelijke druk van de 
bezoekersstroom gedurende de 
dag en de avond.’
De formules die ze in het vizier 
heeft, moeten in staat zijn op 
jaarbasis zo’n 100.000–300.000 
bezoekers te trekken, afhanke-
lijk van de grootte van de locatie. 
‘Ik ben in contact met interna-
tionale formules die nog niet 
in Nederland zitten. Ze moeten 
uiteraard iets bijdragen aan het 
gebied en ook zorgen dat er een 
breder publiek wordt getrokken’, 
licht Nederlof toe. 
Zij is concreet in gesprek met 
musea en experiences om ze 
naar het Museumkwartier te 
halen. Nederlof: ‘We hebben 
nu een aantal leads die prima 
geschikt zijn voor in het Paleis, 
maar die ook in andere panden 
in dit deel van de stad zouden 
passen.’

Marktonderzoek
In opdracht van de gemeente 

heeft het in leisure gespeciali-
seerde onderzoeksbureau LDP 
(Leisure Development Partners) 
onderzocht welk aanbod een 
goede toevoeging zou zijn voor 
Den Haag en vervolgens een 
vertaling gemaakt naar welk 
aanbod zou passen in dit gebied. 
‘Daar kwamen natuurlijk wel 
dingen uit waaraan we zelf al 
dachten, maar ook een aantal 
verrassende mogelijkheden. 
Er kwam uit naar voren dat 
Den Haag zeer geschikt is voor 
gezinnen met kinderen, maar 
dat de verbinding tussen het 
centrum en andere delen van 
de stad ontbreekt. Daarom 
werd geadviseerd om in het 
Museumkwartier naast aanbod 
voor de high-end toerist ook in 
te zetten op edutainment voor 
gezinnen, dat een mix biedt van 
amusement en educatie’, aldus 
Nederlof. 
Ze vertelt dat ook de bereik-
baarheid van groot belang is: 
de opening straks van garage 
Museumkwartier helpt om de 
(internationale) partijen te over-
tuigen. ‘Maar nu de auto’s in de 
parkeergarage kunnen parkeren, 
is hun volgende vraag: en hoe zit 
het met de bussen?’ •

A
d Dekkers heeft een 
grote ambitie: van 
de binnenstad van 
Den Haag de meest 

gastvrije binnenstad maken. En 
daar kan het Museumkwartier 
uitstekend bij helpen. Hij is 
directeur van Bureau Binnen-
stad, een samenwerkingsverband 
van gemeente en Stichting Bin-
nenstad. Hierin zitten de private 
sector, de culturele instellingen 
en de bewoners aan tafel. 
Dekkers wijst op een ander 
aspect van het sfeergebied 
Museumkwartier: het is een 
belangrijke schakel met het 
Noordeinde en dus nodig om ook 
luxury bezoekers naar de stad te 
halen. Dekkers: ‘We ontwikkelen 
door naar een meer complete 

binnenstad. We zijn nu ongeveer 
klaar met de vernieuwing 
van de Grote Marktstraat. We 
kunnen nu aandacht schenken 
aan bijzondere gebieden in de 
binnenstad, zoals Denneweg, 
Noordeinde en Hofkwartier. Voor 
het Noordeinde zetten we in op 
luxury shopping. We proberen 
winkel- en horecaformules die 
hierin passen naar dit winkelge-
bied te krijgen. Luxury shoppers 
zijn vaak ook geïnteresseerd in 
cultuur. En met de combinatie 
van Noordeinde–Museumkwar-
tier–Denneweg creëren we 
voor luxury shoppers een heel 
aantrekkelijk verblijfsgebied. De 
parkeergarage Museumkwartier 
is een grote stap in de goede 
richting.’

betere service bieden
Ook denkt Dekkers mee in de 
ontwikkeling van de looprou-
tes door de binnenstad. Een 
bijzondere is die richting het 
Binnenhof en het Museumkwar-
tier tijdens de renovatie die start 
in 2020. Dekkers: ‘We zijn druk 
aan de slag met het bedenken 
van een attractie die veel 
bezoekers zal trekken tijdens 
de renovatie van het Binnenhof. 
We moeten er een fantastische 
toeristische attractie tegen-
overstellen als we de routes 
van en naar de binnenstad, via 
Binnenhof/Buitenhof naar het 
Museumkwartier en de nieuwe 
parkeergarage aantrekkelijk 
willen houden.’
Intussen is hij in overleg met 

musea en marktpartijen om de 
binnenstad nog gastvrijer te 
maken. Dat is ook de opdracht 
die de musea hebben, vertelt hij. 
‘Een uitdaging is bijvoorbeeld 
de bagage van internationale 
toeristen. Ze blijven langer en 
besteden meer als ze niet de 
hele dag met hun koffer hoeven 
rond te lopen. Zorg dus dat je 
in het Museumkwartier een 
plek biedt waar ze hun spullen 
kwijt kunnen. En zorg dat ze 
aan de balie van het museum 
ook terecht kunnen met vragen 
over waar ze in de buurt lekker 
kunnen eten. Dat betekent ook 
dat we moeten blijven zorgen 
voor goede horeca in de buurt. 
Je wilt mensen hier een offline 
experience bieden.’ •

carolien 
neDerlof

‘Belang-
stelling 
genoeg’

nieuwe formules 
moeten bijdragen 
aan het vergroten 

van de levendigheid 
en de toeristische 
waarde van het 

Museumkwartier.

‘W
e gaan voor 
kwaliteit in 
het Museum-
kwartier, niet 

voor platte attracties.’ Carolien 
Nederlof (geen familie van 
de Nederlofs van Maasstede) 
is verbonden aan de afdeling 
Economie van de gemeente als 
programmamanager Toerisme. 
In deze functie trekt zij nieuwe 
attracties aan voor de stad, 
die een aanvulling zijn op 
bestaand aanbod als Sea Life 
en Madurodam. Tevens is 
zij accountmanager voor de 
bestaande toeristische voorzie-

garage Museumkwartier. Dan 
kun je parkeren direct onder je 
bestemming.’

Investeren in de 
openbare ruimte
Het uitrollen van looplijnen door 
de binnenstad is ook een punt 
van aandacht voor Jeleniewski. 
‘Als gemeente hebben we 
weliswaar niet het eigendom van 
de gebouwen, maar we kunnen 
wel via de buitenruimte zaken 
voor elkaar krijgen. Vandaar 
dat het Museumkwartier is 
opgenomen in het plan om extra 
te investeren in de kwaliteit 
van de buitenruimte in de 
stad. Momenteel wordt de hele 

Lange Vijverberg aangepakt, 
het Tournooiveld krijgt een 
nieuwe inrichting als de bouw 
van de parkeergarage klaar is, 
en er is geld beschikbaar om de 
buitenruimte in de omgeving op 
te knappen. Daarnaast wordt 
geïnvesteerd in de looproutes 
van het Centraal Station naar de 
binnenstad, van het Spui naar 
de Kneuterdijk en van station 
Holland Spoor naar de binnen-
stad. Dus op alle punten gaan we 
investeren in de kwaliteit van 
de buitenruimte. En dan gaan 
we ervan uit dat vervolgens de 
marktpartijen, de vastgoedeige-
naren en retailers langs de route 
ook gaan investeren.’ •

aD DekkerS

‘renovatie 
Binnen-

hof’

Ad Dekkers wil in 
overleg met musea 
en marktpartijen 

de binnenstad nog 
gastvrijer maken. 
‘we willen mensen 

hier een offline 
experience bieden.’

Ad Dekkers
Foto Karen Veldkamp

Carolien  
Nederlof

Foto Karen Veldkamp
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tekst Erik de Boer
foto Karen Veldkamp

panDeigenaren

‘we Helpen 
graag Mee 

aan De  
toekoMSt 
van Het  
MuSeuM- 

kwartier’
De familie Nederlof is zo verknocht 

aan het Haagse Museumkwartier dat ze 
zelfs het hoofdkwartier van Maasstede 

verhuist naar het Lange Voorhout.
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Literatuurmuseum was het struikelblok. 
Dat kon er geen plek krijgen. Nu wordt 
het pand volledig gerenoveerd en geschikt 
gemaakt voor een combinatie van functies, 
waaronder kantoorruimte, winkelruimte, 
horecaruimte en woonruimte. Bovendien 
zijn op dit moment de stalen constructies 
te zien van wat een inpandige, volledig 
geautomatiseerde parkeergarage moet 
worden voor 52 auto’s. Rob Nederlof: ‘Je zet 
de auto in de lift en die hangt hem ergens 
in de constructie. Ook dat kan binnen een 
monumentaal gebouw.’

Meer schwung
Rob Nederlof: ‘De gemeente wil meer 
schwung hebben in dit gebied. Dat onder-
schrijven we en willen daar graag mee 
helpen.’ Afgezien van het feit dat Maasstede 
dus al daadwerkelijk heeft geprobeerd heeft 
een museale functie in een van haar bezit-

tingen onder te brengen, is de onderneming 
ook van plan mee te doen aan de tender 
voor de realisatie van het door de gemeente 
gewenste museum-hotel in het gebouw van 
de Amerikaanse ambassade. ‘Wij zien daar 
een boutique-hotel wel zitten.’
Nederlof heeft ook met de gemeente 
gesproken over het pand Lange Voorhout 
44, waar nu nog de Universiteit van Leiden 
zit. Dit pand komt straks beschikbaar als de 
universiteit verhuist naar de gerenoveerde 
kolos waar tot voor kort het ministerie van 
Binnenlandse Zaken zat. 
Nederlof: ‘Vroeger zat hier restaurant Royal. 
Dat had een grote naam in de stad. Ik zou 
hier het liefst weer een restaurant in terug 
willen hebben, maar dan heb je wel een 
terras nodig. Dat ging de gemeente net iets 
te ver op deze plek.’
De familie is echter uiterst te spreken 
over de inspanningen die de gemeente 

zich getroost om het Museumkwartier van 
de grond te tillen. ‘We onderschrijven de 
inspanningen van de gemeente. De stad 
is echt bezig dit plan te ondersteunen. 
Daar kunnen we allemaal veel plezier aan 
beleven. Wethouder Klein heeft een enorme 
drive; daar willen wij als ondernemers graag 
op inspelen.’
Het initiatief van het Museumkwartier komt 
op een geweldig moment, meent Nederlof. 
‘Verschillende musea moeten nu met hun 
huisvesting aan de gang, omdat ze uit hun 
panden groeien. Op hetzelfde moment 
ontstaan er binnen het Museumkwartier 
verschillende mogelijkheden. Tijd om te 
handelen, zou ik zeggen, want als de vraag 
naar kantoorruimte in dit deel van de stad 
weer aanzwengelt, ben je het momentum 
kwijt.’ •

ob Nederlof startte 35 jaar geleden in 
Rotterdam het vastgoedbedrijf Maasstede. 
Dat is inmiddels uitgegroeid tot een 
middelgrote ontwikkelaar met projecten in 
Rotterdam (rond de Blaakhaven), Den Haag 
(rond het Lange Voorhout) en in München. 
Ook heeft Maasstede het bedrijventerrein 
van 40 hectare in Bleiswijk, Prisma business 
park, ontwikkeld. 

belangrijke speler
De negen Haagse panden in portefeuille 
maken Maasstede tot een belangrijke 
marktpartij in het streven van de gemeente 
het Museumkwartier te promoten en 
wereldwijd bekend te maken. De familie 
werkt daar graag aan mee. ‘Een museum in 
je pand levert uiteraard veel minder op dan 
wanneer je het als kantoor verhuurt. Dat 
weet je, dus de cashflow moeten we uit onze 
andere projecten halen. En verder hopen we 

dan maar dat we de panden in de loop der 
tijd in de boeken kunnen opwaarderen’, zegt 
Rob Nederlof.
De betrokkenheid van Maasstede bij het 
Museumkwartier wordt geconcretiseerd 
doordat het hoofdkwartier van het bedrijf 
verhuist van de Rotterdamse Wijnhaven 
naar het Lange Voorhout. Nederlof: ‘We zien 
dat de buurt de laatste tijd in opkomst is. 
Gebruikers komen ook meer tot het besef 
dat een historisch, zelfs monumentaal pand 
geen belemmering meer hoeft te zijn voor 
het huisvesten van moderne manieren van 
werken.’
‘Het is verrassend wat je met panden met 
een monumentale status kunt doen’, zegt 
Robert Nederlof. ‘Neem bijvoorbeeld Lange 
Vijverberg 4–5. Dat hebben we aan de 
buitenkant geheel gerenoveerd, maar van 
binnen is het in overleg met de klant (com-
municatiebureau Tappan) geheel gemoderni-

seerd, met een knipoog naar de monumen-
tale status van het pand en de omgeving. 
Waar vind je in Den Haag een pand met 
monumentenstatus met gietvloeren op alle 
verdiepingen? Dat is heel bijzonder.’

literatuurmuseum
Het pand Lange Voorhout 1/Kneuterdijk 15 
ondergaat momenteel een totale transfor-
matie. Rob Nederlof heeft geprobeerd het 
Literatuurmuseum in het grote pand onder 
te brengen, maar dat bleek niet mogelijk te 
zijn. ‘Ik vind dat heel jammer. Het zou een 
grote trekker geweest zijn voor een breed 
publiek’, aldus Nederlof. ‘De Escher-collectie 
in het Paleis trekt veel jongeren uit heel de 
wereld, en veel jonge gezinnen bezoeken het 
Literatuurmuseum omdat het veel dingen 
heeft die kinderen hartstikke leuk vinden.’
Het is helaas niet gelukt. Het pand is 
groot, maar de archiefruimte van het 

Lange Voorhout 1, 44, 46, 52
Lange Vijverberg 4-5, 12

Korte Vijverberg 4
Korte Voorhout 1

Hooistraat 7

De  
HaagSe  

portefeuille  
van  

MaaSSteDe

pAnd lAnGE 
voorhouT/
hoEk 
KneuterdijK
ondergaat 
momenteel een 
totale trans-
formatie. Het 
wordt geschikt 

gemaakt voor een 
combinatie van 
functies, waaronder 
kantoorruimte, 
winkelruimte, 
horecaruimte en 
woonruimte.
Foto John Verbruggen

InTErIEur lAnGE 
VijVerberg 4-5

van buiten 
gerenoveerd, van 
binnen in overleg 

met de klant 
(communicatiebu-

reau Tappan) geheel 
gemoderniseerd.

Foto Karen Veldkamp
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Het 

lange 
voorhout
Een statige laan, misschien 

wel de mooiste van heel 
Europa, zeggen de inwoners 
over het Lange Voorhout vol 
trots. Je ziet de koetsen in 
gedachten af en aan rijden, 
maar in werkelijkheid rijdt 
er maar een keer per jaar 
een koets voorbij. De laan 

trekt weinig bezoekers en ’s 
avonds is het er nagenoeg 

uitgestorven. 
Dat moet veranderen, zegt 

de gemeente, want daarvoor 
zijn het Lange Voorhout en 

het gebied er omheen te 
fraai. Vandaar het plan om 
de laan tot hart te maken 
van het Museumkwartier.
De koetsen zullen echter 

niet terugkeren, en de auto’s 
van de museumbezoekers 

verdwijnen onder de straat. 
Als het initiatief van de 

gemeente succes heeft, zien 
we echter straks wel veel 

meer mensen door de laan 
slenteren.

foto John Verbruggen


